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توجه به مطالبات زنان نشانه 
عقب نشینی و ضعف نیست

یک فعال زنــان و سیاســتمدار از مطالبات زنان 
با عنــوان مطالبات »انباشــته شــده«یاد کرد و 
گفت:»برای حل مسائل مردم و نیز مسائل مربوط 
به زنان که نیمی از جامعه را تشــکیل می دهند؛ 
باید از خودشان کمک گرفت. باید به مطالبات شان 
توجه کرد، این امر به معنای عقب نشینی و یا نقطه 
ضعف نیســت چراکه مردم صاحبان و ولی نعمتان 
این کشــور هســتند.«زهرا نژادبهرام  با تاکید بر 
اینکه برای حل مسائل زنان باید از خودشان کمک 
گرفت، اظهار کرد:»مطالبات زنان مطالبات انباشته 
شده ای اســت که مربوط به امروز و دیروز نیست، 
بلکه سال ها اســت این مطالبات به طور مداوم از 
ســوی نهادهــای مختلف اجتماعــی، فرهنگی و 
اقتصادی مطرح می شود ولی متاسفانه پاسخ لازم 
به آنها داده نشــده و همواره به حاشیه رانده شده 
است.«وی با یادآوری اینکه زنان نیمی از جمعیت 
کشور را تشــکیل می دهند و مطالباتی دارند که 
به آنها توجه لازم نمی شــود، به ایسنا گفت:»این 
کم توجهی و بی توجهــی به مطالبات زنان دغدغه 
اصلی ما است. چرا این مطالبات دیده نمی شوند؟ 
چرا درخواســت ها و مطالبات زنان پشــت گوش 
انداخته می شــود؟. این مطالبات بارها و بارها در 
بزنگاه های تاریخی مختلف مطرح شــده اما توجه 

لازم نمی شود.«
این فعال حوزه زنان مشکلات پیرامون اشتغال را 
از جدی ترین مسائل امروز زنان دانست و همواره 
دولت ها در برهه های زمانــی مختلفی به ویژه در 
زمان انتخابــات، در خصوص ایجــاد فرصت های 
شغلی و مدیریتی برابر برای زنان و مردان قول ها و 
وعده هایی می دهند اما متاسفانه توجه و احترام به 
زنان تنها در قالب کلمه و عبارت خلاصه می شود 

و به عمق مساله توجه نمی شود.
 لایحه ای که روی دست نمایندگان مجلس 

مانده است
این فعال حوزه زنان در بخش دیگر ســخنان خود 
به »تبعیض حقوقی« در حوزه زنان نیز اشاره کرد 
و افزود:»تبعیض هــای حقوقی ایجاد شــده برای 
زنان در سطح جامعه حتما باید مرتفع شود. بحث 
خشونت علیه زنان بسیار جدی است که آن را در 
عرصه های مختلف از خشــونت خانگی تا خشونت 
اجتماعی می توان مشــاهده کرد. در همین راستا 
گرچه دولت ها پس از ۱۰ سال توانستند لایحه ای 
تدوین کنند اما این لایحه همچنان روی دســت 
نماینــدگان مجلــس مانده اســت. در بین مردم 
دغدغه ای نســبت به امنیت زنان وجــود دارد و 

بی توجهی به آن جدی است.«
 آشفتگی در تصمیم گیری ها در حوزه زنان

نژادبهرام معتقد اســت که در حوزه زنان آشفتگی 
در تصمیم گیری ها وجود دارد و تصمیم گیری ها در 
این حوزه در یک جهت کلی نیست. وی با اشاره به 
حــوادث و نا آرامی های اخیر و با تاکید بر ضرورت 
توجه به امنیت زنان، تصریح کرد: درحالی در بین 
مردم دغدغه نسبت به امنیت زنان وجود دارد که 
کم توجهی به آن جدی اســت. اتفاقی افتاده ولی 
چرا نمایندگان مجلس ســاکت اند؟ متاســفانه ما 
این حداقل ها را نیز از طرف معاونت امور زنان نیز 
نداریم و آنجا نیز در سکوت است و من متوجه این 
سکوت نمی شوم، چرا این سکوت وجود دارد؟ در 
حوادث اخیر درست است که موضوع مورد بررسی 
قرار می گیرد اما باید حرکتی صورت گیرد. اگر در 
کشــورهای دیگر که ما آنها را نهی می کنیم این 
مســائل وجود داشته باشد شــاید از نظر دوستان 
ما این رفتارها قابل پذیرش باشد اما در جمهوری 
اسلامی چنین رفتاری از سوی نیروهای انتظامی 

منطق ندارد.
زنان نسبت به گشت ارشاد دغدغه دارند

نژادبهرام با بیان اینکه مــا از هر منظری که نگاه 
می کنیــم با اعتراضات زنان نســبت به مســائل 
مختلف از جمله مســاله امنیت و گشت ارشاد به 
طور تنبیهــی اقدام کرده ایم، بیان کرد:»می توانیم 
خیلی رفتارهای منطقی تری نسبت به این  قضیه 
داشــته باشیم. اگر جایی احتمال بروز تخلف بوده 
و یا تخلفی انجام شــده نهایتا باید آنها که مسئول 

اصلی درگیری بوده اند پاسخگو باشند.«
ایــن فعال حوزه زنان با اشــاره بــه حوادث اخیر 
در خصوص گشــت ارشــاد و فوت مهسا امینی، 
افزود:»زنان نســبت به گشت ارشاد دغدغه دارند؛ 
خروجی آن نیز از دست دادن جان یکی از دختران 
این سرزمین بنا بر هر دلیل و اتفاقی اعم از ترس و 
یا... می شــود، یا دختران دیگری که سهوا یا عمدا 
جان خود را از دســت داده اند. اینها جان دختران 
ما و سوالات ما اســت اما رویکردی نمی بینیم که 

در جهت حل مساله باشد.«
وی با تاکید بر اینکه نخبگان کشور با هم بنشینند 
و راه کاری پیدا کنند اضافه کرد: »گفت وگو با افراد 
جامعه، هنر کشــورداری است. آب و خاک کشور 
متعلق به همه ما اســت و مــا نمی توانیم با مردم 
رودربایستی داشته باشیم و به آنها به عنوان غریبه 
نگاه کنیم. اینها مردم ما هســتند و از خودشــان 
برای حل مساله باید کمک بگیریم و این به معنای 

عقب نشینی و نقطه ضعف نیست.«

خبر

رفع فیلتر لینکدین، اسکایپ و اپ استور
اپ اســتور در چند اپراتور اینترنتی رفع فیلتر شده 
است اما هنوز کاربران همه اپراتورها، مانند مخابرات، 
به اپ استور اپل دسترسی ندارند. با این حال به نظر 
می رسد فروشگاه اپلیکیشن اپل در مسیر رفع فیلتر 
در ایران اســت. اخباری از رفع فیلتر اســکایپ هم 
منتشر شده است. همچنین اعلام شد که لینکدین 

بار دیگر دردسترس قرار گرفته است.

بررسی افزایش مدت اعتبار گذرنامه 
رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه از بررســی افزایش 
مدت اعتبار گذرنامه خبر داد و گفت: ۵ تا ۶ روز زمان 
نیاز اســت تا گذرنامه جدید به دست فرد متقاضی 
برسد.ســردار علی ذوالقدر در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه اکنون که از مأموریت اربعین و اوج ترافیک 
صدور گذرنامه عبور کردیم؛ چند روز زمان نیاز است 
تا گذرنامه به دســت فرد متقاضی برســد، گفت: از 
زمانی که فرد برای صــدور گذرنامه اقدام می کند تا 
زمانی که گذرنامه به دستش می رسد یک بازه زمانی 
پنج تا شــش روزه طول می کشد.پلیس مهاجرت و 
گذرنامه فراجا در پاســخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 
امکان صدور گذرنامه آنی و خارج از نوبت برای برخی 
افــراد که نیاز به تعویض فوری گذرنامه دارند، وجود 
دارد، گفت: همیشــه موارد اورژانســی و فوری برای 
صدور گذرنامه وجود داشــته است و افراد می توانند 
با مراجعه به مراکز صــدور گذرنامه و ارائه مدارک و 
مستندات از این امکان استفاده کنند.سردار ذوالقدر 
با بیان اینکه سال ها است که گذرنامه منقضی تمدید 
اعتبار نمی شود و گذرنامه ای که تاریخ انقضایش تمام 
شده است تعویض می شود، گفت: تنها در بازه اربعین 
بود که تمدید اعتبــار برای گذرنامه های فاقد اعتبار 
می زدیــم و بعد از آن هر گذرنامه که تاریخ اعتبارش 
تمام شــده باشــد را اخذ و گذرنامــه جدید به فرد 
متقاضی می دهیم.ذوالقدر در پاسخ به سوال به سوال 
دیگری مبنی بر اینکه آیا پلیس برنامه ای برای افزایش 
مدت اعتبار گذرنامه ها ندارد، گفت: مدت زمان اعتبار 
گذرنامه ها در یک کمیسیون مربوطه مطرح و بررسی 
می شــود.به گفته ســردار ذوالقدر در نهایت مجلس 
شورای اســلامی باید تصویب کند که مدت زمان ۵ 

ساله اعتبار گذرنامه ها بیشتر شود یا خیر.

کلاس های درس شریف حضوری 
می شود

دانشــگاه صنعی شــریف در اطلاعیه ای اعلام کرد 
کلاس های درس این دانشگاه از هفته آینده و هفته 
بعد به طور کلی حضوری می شــود. در این اطلاعیه 
آمده است: پیرو تصمیم هیئت رئیسه دانشگاه مبنی 
به بازگشــایی تدریجی دانشــگاه، کلیه  کلاس های 
دانشــجویان کارشناســی ورودی ۱۴۰۰ و ماقبل از 
روز شنبه ۳۰ مهرماه و کلیه  کلاس های دانشجویان 
کارشناســی ورودی ۱۴۰۱ از روز شــنبه ۷ آبان ماه 
به صورت حضوری برگزار خواهند شــد.کلاس های 
دانشجویان نوورود در هفته  آینده همچنان به صورت 
مجازی برگزار می شوند. دروس تحصیلات تکمیلی 

دانشگاه به صورت حضوری ادامه خواهند یافت.

 هنوز ۵00 هزار تا یک میلیون نفر 
در کشور بیمه ندارند

مدیرعامل ســازمان بیمه سلامت ایران گفت: در حال 
حاضر بین ۵۰۰ هزار نفر تا یک میلیون نفر در کشــور 
هیچ بیمه ای ندارند.محمد مهدی ناصحی، با اشــاره به 
اینکه بیمه آتیه ســازان حافظ به سامانه سازمان بیمه 
ســلامت در اجرای نسخه نویســی الکترونیکی متصل 
شده است، اظهار داشت: »خوشبختانه بیمه مرکزی و 
بیمه سلامت تعامل مناسبی در این خصوص داشته و 
به طور جدی اقدامات لازم در حال انجام است.«وی با 
بیان اینکه بدون تردید حمایت های مجلس و پایداری 
بیمه سلامت در اجرای طرح نسخه نویسی الکترونیکی 
بی تاثیــر نبود، افــزود: تا زمانی که زیر ســاخت های 
الکترونیکی در کشور مستقر نشود، نمی توان طرحی را 
به درستی و کامل اجرا کرد.وی با یادآوری اجرای بیمه 
۳ دهک اول جامعه اظهار داشــت: افراد فاقد بیمه در 
مناطق آسیب پذیر و حاشیه شهرها را شناسایی کرده و 
تاکنون بیش از ۸۰۰ هزار نفر حاشیه نشین بیمه فعال 
شدند، با کمک مجلس ۶ هزار میلیارد تومان برای این 

مسئله در نظر گرفته شده است.

اجرای ورزش باستانی در صبحگاه مدارس  
معــاون تربیت بدنــی و ســلامت وزارت آموزش  و 
پرورش با اشاره به اینکه به دنبال این هستیم ورزش 
صبحگاهی را با زنگ زورخانه و مرشــد خوانی آغاز 
کنیم و در صبحگاه دانش آموزی ورزش زورخانه ای 
را اجرا کنیم، گفت: به این ترتیب این ورزش باستانی 
که توسط خود دانش آموزان اجرا می شود، در محیط 
مدرسه و جامعه نهادینه می شود.صادق ستاری فرد 
با بیان اینکه در حاشیه این مراسم و در روز نخست 
هفته تربیت بدنی، تفاهم نامه همکاری مشترکی میان 
وزارت آموزش و پرورش و وزارت ورزش و جوانان در 
حــوزه ورزش بانوان و ورزش همگانی منعقد خواهد 
شــد، گفت: هدف ما این است که حداقل در ۱۲۰۰ 
دبیرستان شبانه روزی دخترانه، ۱۲۰۰ پایگاه ورزش 
همگانــی و قهرمانی ایجاد کنیــم. دانش آموزان ما 
درشبانه روزی ها ساکن زیست کامل دارند که فرصت 
خوبی برای تقویت ورزش، اســتعدادیابی و پرورش 
این اســتعدادها اســت.وی ادامه داد: به دنبال این 
هستیم ورزش صبحگاهی را با زنگ زورخانه و مرشد 
خوانی آغاز کنیم و در صبحگاه دانش آموزی ورزش 
زورخانه ای را اجرا کنیــم. به این ترتیب این ورزش 
باســتانی که توسط خود دانش آموزان اجرا می شود، 

در محیط مدرسه و جامعه نهادینه می شود.

خبر

همدلی| سه ماه است که از طرح »دارویار« 
می گــذرد، اما گزارش ها از حــوزه دارو، از 
کمبود برخی داروها به ویژه آنتی بیوتیک ها 
در آغاز فصل سرما و البته افزایش قیمت ها 
حکایت دارد. همین دیروز حسین شمالی، 
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان 
غذا و دارو در گفت و گو با ایرنا به کمبود و 

گرانی برخی از داروها اقرار کرد.
وی با اشــاره به اینکــه در هفته های اخیر 
گزارش های زیــادی از داروخانه ها در مورد 
کمبود آنتی بیوتیک ها به سازمان غذا و دارو 
ارائه شده گفت:»گران شــدن مواد اولیه و 
مصــرف بی رویه و تجویز زیــاد این داروها 
با توجه به شــیوع کرونا در کشور منجر به 

کمبود آن شده است.«
بهــرام عین اللهی وزیر بهداشــت درمان و 
آموزش پزشکی نیز روز دوشنبه ۲۵ مهر در 
جلسه کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
به کمبود برخی از داروها اشاره کرده و گفته 
بود، به دلیل مصرف بالا در فصل تابســتان 
با کمبود ســرم و در فصول پاییز و زمستان 
با کمبود آنتی بیوتیک مواجه هستیم. البته 
هر دو این مقام بهداشــتی وعده داده اند که 
در آینده نزدیک این مشکلات  حل خواهد 

شد.
در حالــی کمبود و  گرانی دارو به درجه ای 
رسیده اســت که مقامات بهداشتی کشور 
ناگریز به اعتراف به آن هستند که قرار بود 
با آغاز طرح دارویار مردم با مشکل و کمبود 
دارویی مواجه نباشند و دارویار کمک حال 
دارویی باشــد اما شواهد حاکی از آن است 
اکنون این طرح نتوانسته است انتظارات را 
برآورده کند، به گونــه ای که می توان ادعا 

کرد  خود در بستر بیماری افتاده است.
طرح دارویار چیست؟

تیرماه امســال  وزارت بهداشــت طرحی با 
عنوان »دارویار« را وارد بازار کرد. براساس 
ایــن طرح یارانه داروها بــه انتهای زنجیره 
منتقــل می شــود و از طریــق بیمه ها به 
مصرف  کننده نهایی تخصیــص می  یابد. به 
گفته این وزارتخانه این اقدام در راســتای 
سیاســت های کلــی نظام ســلامت مبنی 
بــر مدیریت منابع از طریــق نظام بیمه  ای 

صورت می گیرد.
بهداشــت  وزارت  مســوولان  گونــه  آن 
می گویند مزیت های اجرای این طرح شامل 

توزیع یارانه دارو متناســب با نیاز بیماران، 
بهره منــدی همه دهک هــا از یارانه، تغییر 
نکردن پرداخت از جیــب بیماران، اجرای 
بیمــه همگانی برای آحاد مــردم، برقراری 
پوشــش بیمه ای بــرای داروهایی که پیش 
از ایــن تحت شــمول حمایت های بیمه ای 
نبوده انــد، اصــلاح الگوی مصــرف دارو و 
کاهــش تقاضــای القایی، کنتــرل قاچاق 
معکوس و رشــد صــادرات رســمی دارو، 
حمایت ویژه از داروهــای مصرفی بیماران 

خاص و صعب العلاج، می شود.
در همان ابتدای کلید خــوردن این طرح، 
بخشــی از متخصصان حــوزه دارو معتقد 
بودند ایــن طرح مانند طرح هــای انقلابی 
دیگر مثل طرح تحول نظام سلامت محکوم 
به شکســت اســت، چرا که ایــن طرح ها 
علاوه بر ســردرگمی شرکت  های بیمه  ای و 
ورشکستگی داروخانه های بخش خصوصی، 
دارای اشــکالاتی اســت و نمی تواند تمام 
مشــکلات حوزه دارو را حل کند، کمبود و 
گرانی برخی از داروها شاهدی بر ناکارآمدی 

طرح دارویار است.
یکــی از افرادی که در همــان روزهای اول 
اجرای طرح دارویار نســبت بــه آن انتقاد 
کرد مســعود پزشــکیان، عضو کمیسیون 

بهداشــت و درمان مجلس شورای اسلامی 
بود. او در این زمینه به رسانه ها گفت:» در 
تئوری یک حرفی می زنند که در عمل دیده 
نمی شود، مردم در خرید دارو با قیمت های 
زیــاد مواجه بوده و از طرفــی بعضا از نبود 
دارو دچار مشــکل می شوند وقتی با آقایان 
صحبت می کنیم می گویند قرار است فلان 
کار انجام شــود اما در واقعیت این کار رخ 
نمی دهد .بــرای فهمیدن این موضوع کافی 
اســت که به صورت رندوم بــه داروخانه ها 
رفته و از مردم این ســوال را بپرســیم که 
چقدر توانسته اند داروهای مورد نیازشان را 
به دســت آورند. وضعیت فعلی یک واقعیت 
تلخ اســت که از قبل هم نتایج اش مشخص 
بود که ممکن اســت با اجــرای حذف ارز 

ترجیحی چنین اتفاقی رخ دهد.«
ایــن عضو کمیســیون بهداشــت و درمان 
مجلس شــورای اســلامی درباره علت بروز 
مشــکلاتی در اجرای طرح دارویاری گفت: 
»علت آن است که یا پول ندارند و یا این که 
دیر به دیر پول می دهند و یا اصلا درســت 
پول نداده و به مریض می گویند که بعدا بیا 

پولت را بگیر.«
اجرای طرح دارویار به نفع بیماران است؟

اجرای طرح دارویار بــه نفع بیماران اعلام 

شــد، حتی بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت، 
هدف از این طــرح را کمک به بیماران در 
پرداخت هزینه های دارویی خود دانســته و 
گفته بود هدف اصلی وزارت بهداشت از این 
طرح این است که پوشش بیمه ای داروها را 

افزایش دهد. 
اما آنچه در بازار دارو اتفاق می افتد، برخلاف 
این ادعاست. ماه گذشته حمیدرضا ادراکی 
مدیرعامل بنیــاد بیماری های نادر در مورد 
ناکارآمــدی طــرح دارویار بــه ایلنا گفت: 
»طرح دارویار نه تنها تأثیر مثبتی نداشــته 
بلکه موجب شده تا بسیاری از اقلام دارویی 
ایزوله و قیمت آن ها گران شــود و بسیاری 
از بیمــاران نادر را دچار مشــکل و آن ها را 
داروخانه های مختلف سطح  بین  سرگردان 
شــهر کرده است. از ســوی دیگر یک قلم 
داروی بیماران نیز قیمت مختلف پیدا کرده 
اســت، هر داروخانه ای برای یک دارو عدد 
مورد نظر خود را برای آن دارو به کار می برد 
و ایــن موجب نگرانی برای بیماران مختلف 
است وقتی این بیماران بیمه شوند داروهای 
آن ها نیز در سامانه قیمت مشخصی داشته 
و کســی نمی تواند قیمت داروهای آن ها را 
بالا پایین کند و بر اســاس قیمت مشخص 

شده در سامانه تحویل بیمار شود«.

همدلی نابسامانی در حوزه دارو را بررسی کرد 

طرح »دارویار« در بستر بیماری

همدلی| در کلان شهر تهران فعالیت کودکان کار یک معضل 
محسوب می شود؛ به ویژه در بحث زباله گردی. هر چند تا کنون 
۳۲ مرحله از طرح ساماندهی کودکان کار گذشته اما هنوز به 
گفته مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی 

این طرح سرانجامی نداشته است.
زباله گردی نشان از زخم عمیق و فقری ویران گر بر پیکر شهر 
دارد، زخمی که هر از چندگاهی ســر باز می کند و داغی تازه 
بر احساسات افکار عمومی نشان می گذارد، با این همه دست 
اندرکاران امر و حتی شهروندان، مسئولیت و وظیفه خود را در 

قبال این کودکان به محاق فراموش سپرده اند.
احمد احمدی، مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های 
اجتماعی روز گذشــته با انتقاد از وضعیت طرح ســامان دهی 
کودکان کار گفت: کودکانی که به عنوان کودکان کار و خیابانی 
از ســوی سرشــبکه ها و باندها و برخی از خانواده ها استثمار 
می شوند، ماهیانه درآمدی ۵۰، ۱۰۰ و ۱۵۰ میلیون تومانی را 

دارند که رقم بسیار قابل توجهی است.
او درباره ساماندهی کودکان کار و خیابانی اظهار کرد: در مسئله 
کودکان کار باید به چند مسئله توجه شود؛ اول اینکه از ورود 
اتبــاع خارجی جلوگیری به عمل آید و اگــر خانواده ای فرزند 
خــود را وادار به کار می کند، برخورد شــود ضمن اینکه باید 
با شبکه های اســتثمارگر و باندهای کودک کار و خیابانی نیز 
برخورد جدی شود. قانون برخورد با چنین افرادی را مشخص 
کرده است و متولی آنها نیز تعیین شده است؛ چنانچه با موارد 
اشاره شــده از جمله از ورود اتباع خارجی به شــهر جلوگیری 
به عمل آید و با شــبکه های استثمارگر برخورد شود، قطعاً ما 
شاهد کاهش تعداد کودکان کار و خیابانی در سر چهارراه ها و 
معابر خواهیم بود البته کنار این موضوع باید به مسائل اقتصادی 
و فقر خانواده ها نیز توجه ویژه شــود تا همه اتفاقات دست به 
دست هم دهد تا شاهد کاهش کودکان کار و خیابانی در سطح 

شهر باشیم.
مدیرعامل ســازمان رفاه، خدمات و مشــارکت های اجتماعی 
شــهرداری تهران با بیان اینکه »اعتقاد ما این اســت که باید 
توجه ویژه ای به استعداد نهفته در چنین کودکانی شود«، گفت: 
چنانچه به شخصیت آنها توجه شود و استعداد نهفته آنها شکوفا 
شــود، این افراد می توانند جزو نخبگان و ذخایر آینده کشور 
باشند؛ در همین ارتباط سازمان رفاه ، خدمات و مشارکت های 
اجتماعی طرحی در خصوص استعدادیابی، آموزشی و تربیتی 

ویژه این کودکان در دستور کار خود قرار داده است.
احمدی  صدر با انتقاد از اینکه طرح ســاماندهی کودکان کار 
خیابانی در ســال های اخیر موفقیت آن چنانی را کسب نکرده 
است، تصریح کرد: ما به اجرای این طرح اعتقادی نداریم چرا 
که اگر قرار بود اتفاقــی در این حوزه رخ می داد باید طی ۳۲ 
مرحله از آن شاهد کاهش کودکان کار و خیابانی می بودیم اما 

به هر ترتیب این طرح، موفق نبوده است.
وی گفــت: باید شــرایطی فراهم شــود تا این کــودکان در 

محیط های آموزشی و تفریحی حضور داشته باشند و این سؤال 
مطرح می شود؛ چه تعداد از مجموعه های تفریحی و ورزشی از 
جمله استخرها برای این کودکان به صورت رایگان ارائه خدمت 

می کنند؟
مدیرعامل ســازمان رفاه، خدمات و مشــارکت های اجتماعی 
شهرداری تهران متذکر شد: در زمان حاضر ۳۰ مرکز از سوی 
ســازمان رفاه ، خدمات و مشــارکت های اجتماعی شهرداری 
جهت اجرای طرح تربیتی، آموزشی و استعدادیابی فعالیت خود 
را آغــاز کرده اند؛ کودکانی که به عنوان کودکان کار و خیابانی 
از ســوی سرشــبکه ها و باندها و برخی از خانواده ها استثمار 
می شــوند، ماهیانه درآمدی بیــن ۵۰، ۱۰۰ و ۱۵۰ میلیون 
تومان را دارند که رقم بســیار قابل توجهی اســت البته برخی 
از خانواده ها نیز ۵ تا ۶ فرزند دارند که بالطبع به کارگیری آنها 
تحت عنوان کودک کار و خیابانی درآمد بسیار بیشتر از ارقام 

اشاره شده را در ماه خواهند داشت.
احمدی  صدر یادآور شد: به طورکلی برای کاهش تعداد کودکان 
کار و خیابانی در ســطح شــهر و معابر و چهارراه ها باید چند 
کار اساســی را انجام داد؛ ابتدا اینکــه از ورود اتباع جلوگیری 
به عمل آید، دوم اینکه با خانواده ها و سرشبکه هایی که کودکان 
را استثمار می کنند، جلوگیری شود و در ادامه نیز باید شرایط 

استعدادیابی برای چنین افرادی را فراهم کرد.
موازی کاری نهادهای مرتبط با کودکان کار

سرپرست امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی نیز 
در این باره با اشاره به انعقاد تفاهم نامه با شهرداری  تهران مبنی 
بر عدم استفاده پیمانکاران از کودکان برای جمع آوری زباله  از 
اختصاص اعتبار به برخی دســتگاه ها در خصوص جمع آوری 

کودکان کار و خیابان گلایه کرد. 
محمدرضــا حیدری ها درباره مــوازی کاری فعالیت نهادهای 
مرتبــط با کودکان کار نیز به ایلنــا گفت: بنابر آن چیزی که 
در برنامه ششــم توسعه به ســازمان بهزیستی تکلیف شده و 
آن چیزی که در پیش نویس برنامه هفتم ذکر شــده، سازمان 
بهزیستی مکلف به ساماندهی کودکان کار و خیابان با همکاری 
سایر دستگاه ها است و حدود ۱۳ دستگاه در موضوع ساماندهی 

کودکان کار و خیابان همکار بهزیستی هستند.
او ادامه داد: اما متاســفانه در حال حاضر شــاهد هستیم که 

بخشــی از این اعتبارات که در زمینه ساماندهی کودکان کار 
و خیابان هزینه می شــود به سمت سایر دستگاه ها سوق داده 
می شود. هم شــهرداری تهران و هم سایر دستگاه ها که باید 
با بهزیستی همکاری کنند مبلغی را برای اعتبارات ساماندهی 
کودکان کار و خیابان دریافت می کنند پیشــنهاد ما به عنوان 
سازمان بهزیستی این است که همه اعتبارات در یک سازمان 
متمرکز شــود چراکه با این کار هم سازمان پاسخگو مشخص 
می شود و همچنین همسویی بین دستگاه ها ایجاد می شود و 
همچنین موازی کاری بین دستگاه ها کمتر شده و می توانیم 
نتیجه بهتری را در ســاماندهی کودکان کار و خیابان داشته 
باشیم.سرپرست امور آسیب دیدگان اجتماعی و سرپرست مرکز 
فوریت هــای اجتماعی ۱۲۳ همچنین درباره برخورد باندهای 
کار کودک گفت: آن چیزی که در برخی از سریال های ما نشان 
داده می شــود که برخی از باندها در حوزه کار کودک مستقر 
هستند اینگونه نیست و ما به این شکل باند نداریم که کودکان 
را سامان دهی کرده و از آن ها سوءاستفاده کنند اگر هم باندی 
باشد قانون گذار آن را برعهده پلیس و وزارت اطلاعات گذاشته 

که این باندها را شناسایی و متلاشی کنند.
حیدری ها درباره کودکان زباله گرد و در پاسخ به این سوال که 
آیا شــهرداری به وظیفه خود که برخورد با پیمان کارانی است 
که از کودکان استفاده می کنند عمل می کند، گفت: آنچه که 
ما درباره کودکان زباله گرد انجام می دهیم از طریق همان مراکز 
آموزشی حمایتی مان صورت می گیرد. اما یک الی دو سال است 
که همکاری مناسبی بین ما و شهرداری تهران درباره کودکان 
زباله گرد در حال انجام است در همین اواخر هم یک تفاهم نامه 

با شهرداری تهران در این خصوص منعقد خواهیم کرد.
وی تاکیــد کرد: با انعقاد ایــن تفاهم نامه تلاش می کنیم که 
ممنوعیت اســتفاده از کودکان در زباله گــردی را به تصویب 
برســانیم تا پیمان کاران اجازه اســتفاده از کــودکان را برای 
جمع آوری زباله نداشته باشند به محض اینکه این تفاهم نامه 
نیز نهایی شود در این باره اطلاع رسانی خواهد شد و براساس 
آن پیمانکاران در اســتفاده از کــودکان برای زباله گردی منع 

می شوند.
سرپرست امور آسیب دیدگان اجتماعی در پاسخ به این سوال 
که چند ســال گذشته نیز چنین تفاهمی با شهرداری منعقد 
شــده بود، اما عملا بی فایده بود و ما همچنان شاهد استفاده 
کودکان توسط پیمان کاران برای زباله گردی بودیم، گفت: در 
این دوره عزم سازمان بهزیســتی و شهرداری تهران بر انجام 
این کار است و من امیدوارم این کار به نحو احسن انجام شود.

کار برای کودکان کمتر از ۱۵ سال ممنوع است و برای کودکان 
۱۵ تا ۱۸ ساله نیز باید کار شایسته باشد که زباله گردی جزو 
آنها نیست، با این همه چه بخواهیم و چه نخواهیم زباله گردی 
در ایران بویژه پایتخت مشــاهده می شــود و دست اندرکاران 
همراه با مردم با انجام وظایف خود می توانند مرهمی بر زخم 

های کودکان زباله گرد باشند.

سرانجام طرح سامان دهی کودکان کار خیابانی؛

شکست بعد از 32 مرحله اجرا

سازمان 
روزنامهآگهی ها

09126870191  02166981271


